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عضو هیات مؤسس انجمن صنفی مرمتگران 
آثــار فرهنگی و هنری اصلاح مرمت مســجد 
جامع عباسی/امام اصفهان را منوط به شرایطی 
امکان پذیــر دانســت و در عین حــال گفت: 
اشــتباهات گنبد مســجد شــیخ لطف الله در 
قیاس با مسجد امام )جامع عباسی( زیاد نبود؛ 
مرمت گنبد مسجد امام اشتباهات فاحش دارد 
و مناســبت ترین واژه برای وصف وضعیت آن، 

»فاجعه« است.
انتشــار تصاویری از گنبد مســجد جامع 
عباسی مدتی است در شبکه های اجتماعی سر 
و صدای زیادی به پا کرده اســت. ماجرا از این 
قرار اســت که پس از برچیده شدن بخشی از 
داربســت هایی که بیش از ۱۱ سال روی گنبد 
این بنا نصب شــده بوده، ایرادهایی در مرمت 
پدیدار شــده اســت. گنبد با کژی، فرورفتگی 
و انحنــا و ناهمواری هایی به ویــژه در رأس و 
همچنین تفاوت رنگ در کاشی و نقش، مواجه 
اســت؛ طوری که برخی مرمتگران آن را یک 

»فاجعه مرمتی« دانسته اند.
اســتان اصفهان  مدیرکل میراث فرهنگی 
هرچند ایــن نقدها را پذیرفته، اما عامل اصلی 
ایــن فاجعه را فشــار و ســنگینی ۱۱ ســاله 
داربست ها دانسته و به پیمانکار دستور اصلاح 
داده و گفته اســت: درحالی که اقداماتی روی 
َترک های یک، دو و ســه قدیم گنبد مســجد 
امام در حال انجام اســت، کاشی های معیوب و 
مشکل داری که باعث ایجاد ناهمواری در سطح 

و ترک های ۱۵ و ۱۶ گنبد شده است، برداشته 
و کاشی های جدید نصب می شود.  

حالا فتح الله نیازی ـ مرمتگر و کارشــناس 
پژوهشــکده حفاظت و مرمت آثار فرهنگی ـ 
تاریخی ـ در پاســخ به این سوال که آیا امکان 
اصلاح آنچه فاجعه مرمتی خوانده شده است، 
وجود دارد؟ به ایســنا می گوید: امکان اصلاح 
وجود دارد. مرمت اصلاح شدنی است، اما برای 
برطرف کردن اعوجاج )کژی و خمیدگی( باید 
آن بخش را بازچینی کنند و کاشــی ها عوض 
شــود که خواه ناخواه آن کاشی ها، سالم خارج 
نمی شود. دوباره یک هزینه و کار اضافی است. 
دوباره باید داربســت بسته شود؛ البته داربست 
بســتن اصول خاصی دارد. این که الان مطرح 
می کنند فشــار داربست ها یکی از عوامل وضع 
امــروز گنبد اســت، باید از آن ها این ســوال 
را پرســید که آیــا نظارت وجود نداشــته که 
داربســت ها را به شکلی بسته اند که فشار وارد 
کرده است؟ این یکی از ایرادهای اصلی است؛ 
چرا از ســر خود باز می کنید؟ داربســت برای 
مرمت آثار ارزشــمند، باید اصولی نصب شود. 
نباید به ســازه فشار وارد کند. حتی لازم است 
طرحی برای چگونگی نصب داربست تهیه شود. 
روی هوا داربســت نبندند، چون دوباره همین 

داستان پیش می آید.
او ســپس بــه اتفاقی کــه در مرمت گنبد 
شــیخ لطف الله رخ داد و به تغییر رنگ یکی از 
ترَک های گنبد منجر شــد، اشاره کرد و افزود: 

اشــتباهات مرمت گنبد مسجد شیخ لطف الله 
در قیاس با مسجد امام به مراتب خیلی کمتر 
بود. اشــتباه آنجا بود که روی سطح کاشی ها 
روغن برزک زده بودند که ســریع گرد و غبار 
جذب می کند. البته روی مســجد امام )جامع 
عباسی( هم روی کاشــی های ساب زده شده، 
روغن زده اند و رنگ کاشی ها تغییر کرده است. 
اصلا استفاده از پوشش روغن برزک روی کاشی 
اشتباه است و به نظر می رسد برای اصلاح کار 

خودشان دست به این کار می زنند.
نیازی اضافه کرد: به هر حال، اشــتباهات 
مرمت گنبد مسجد شــیخ لطف الله در قیاس 
با مســجد امام زیــاد نبود، در گنبد مســجد 
امام اشــتباهات فاحش مشــاهده می شود که 
مناســبت ترین واژه برای توضیح وضعیت آن 
»فاجعه« اســت. با این وجــود مرمت آن قابل 
اصلاح است، فقط باید طرح مرمت ارائه شود، 
نوع داربست بستن از قبل مشخص شود، دو تا 
سه ناظر داشته باشد و با روشی اصولی اصلاح 
و مرمت انجام شود، وگرنه همین فاجعه دوباره 

تکرار می شود.  
این کارشــناس مرمت تاکید کرد: باید این 
فاجعه اصولی اصلاح شــود، حــالا هرچه قدر 
زمان ببرد. این طور نباشد که فقط قسمت های 
فرو رفته و ناهموار را درســت کنند. باید برای 
مرمت اصولی آن، یــک کمیته فنی از افرادی 
که ذی نفع نیستند تشــکیل شود، اعضای آن 
یک بار از گنبد بازدید کننــد، نظرات خود را 
کتبی به شــخص وزیر ارائه دهند، براســاس 
آن نظرات پیمانکار مرمــت را اصلاح کند. نه 
این که مدیرکل میراث فرهنگی استان اصفهان 
بــا پیمانکار تمــاس بگیرد، به هــوای این که 
آبرویشان رفته است، فقط ایرادهایی که دیده 

شده را برطرف کنند.

نیازی با بیان این که نگرانی ما درحال حاضر 
خدشه وارد شدن به بخش های تاریخی گنبد 
اســت، به مشکلات اساســی این شیوه مرمت 
اشــاره کرد و گفت: مرمتگری کــه برای این 
کار انتخاب شــده به واســطه ترک تشریفات 
بوده اســت و بر همین اساس ظاهرا صلاحیت 
پیمانکار را نخواسته اند و موضوع مرمت گنبد 
مسجد هم وارد مناقصه های پیمانکاری سازمان 
برنامه و بودجه نشــده اســت. معمولا درباره 
مرمت آثار نفیــس تاریخی این چنین برخورد 
می شــود، اما در شــرایطی از این رویه پیروی 
می شــود که پیمانکار درجه یک و با رزومه ای 
شناخته شده باشد. از طرفی وقتی پیمانکار به 
این شــیوه انتخاب شده است با توجه به آن که 
هزینه آن توافقی تعیین می شود، دیگر بهانه ای 

برای کیفیت پایین مرمت نباید داشته باشد.
او اضافه کرد: شنیده ایم که استان اصفهان 
مرمــت گنبد مســجد جامع عباســی/امام را 
به کســی ســپرده که مهندس عمران است و 
خانوادگــی در این کار بوده اند و کارهایی برای 
میراث فرهنگی اصفهــان انجام داده اند. ظاهرا 
هم نظارت عالیه مرمت با دانشگاه هنر اصفهان 
بوده است، اما شواهد نشان می دهد نظارتی در 
کار نبوده اســت. الان هم که میراث فرهنگی 
اصفهان و وزارت میراث فرهنگی اذعان می کند 
که اصلا از روند کار و مرمت اطلاع نداشــتند، 
چون داربســت روی گنبد نصب بوده اســت؛ 
البته نمی دانــم این مطالب چقدر ســندیت 
داشته باشد، ولی این حرف ها مطرح شده است. 
حــالا ما فرض را بر ایــن بگیریم که همه این 
اتفاقات افتاده اســت، که در این صورت اشتباه 
فاحش رخ داده است، وقتی کار نفیس فرهنگی 
تاریخی در اختیار پیمانکار قرار داده می شــود، 
باید ناظــر بومی و عالی تعیین شــود. وزارت 

میراث باید نظارت عالیه داشته باشد و از پروژه 
بازدید میدانی داشته باشد.

نیازی گفت: واضح اســت کســی از ابتدای 
مرمت نظارت نداشته است، اگر کسی هم ادعا 
می کند نظارت داشته، دروغ می گوید، چون اگر 
یک کارشناس کم سابقه مرمت هم از روند کار 
بازدیــد می کرد حتما چند ایراد اساســی وارد 

می کرد.
کارشناس پژوهشکده حفاظت و مرمت آثار 
فرهنگی ـ تاریخی در ادامه این سوال را مطرح 
کرد که براساس چه شاخص هایی مرمت گنبد 
مسجد امام را به این پیمانکار واگذار کرده اند؟ 
اظهــار کرد: اگر روزمه و ســند قابل دفاعی از 
کارهای گذشته پیمانکار مسجد امام وجود دارد 
باید عمومی کنند. مرمت اثر شاخصی همچون 
گنبد مســجد امام به طرح مرمتــی نیاز دارد، 
طرح مرمت مسجد امام کجاست؟ نتیجه مرمت 
گنبد نشان می دهد که اصلا طرح جامع مرمتی 
وجود نداشــته اســت. باید قبل از شروع کار، 
پیمانکار، گنبد را مستندنگاری، آسیب نگاری و 
نقشه برداری می کرد. حتی از قبل باید مشخص 
می شد از چه مصالحی قرار است استفاده کند، 
از چه نمونه کاشــی هایی اســتفاده می کند. 
کاشی ها چطور قرار است پخته شوند. کارهای 
آزمایشگاهی روی کاشی های اصلی انجام داده 
اســت؟ ترکیبات رنگی کاشــی های اصلی را 
مشخص کرده است؟ چگالی و مقاومت، درجه 
تخلخل، رطوبت و دمای کاشی و همه مسائل 
در آن طرح جامع مرمت باید لحاظ می شــد و 
براساس آن، مرمت را با نظارت وزارت میراث، 
ناظر بومی اداره میراث استان اصفهان و حتی 
ناظر ســوم مثلا از دانشگاه هنر اصفهان انجام 
می دادند که به نظر می رســد هیچ یک از این 

کارها انجام نشده است.

عضو هیات مؤسس انجمن صنفی مرمتگران آثار فرهنگی و هنری:

وضعیت مرمت گنبد مسجد امام فاجعه است

گروه فرهنگی: همزمان با افزایش فشارها روی حجاب 
بانوان و افزایش حضور گشــت ارشاد در خیابانها، گروههای 
فشار هم بهانه ای برای بازگشت جدی تر به عرصه پیدا کرده 
اند که نخستین دســتاورد آنها لغو کنسرتهای موسیقی در 

شهر اهواز بوده است.
گروههای فشــار که در اواخر دهه ۱370 خورشــیدی 
حضور جدی در به هم زدن تجمعات سیاسی و دانشجویی 
در دولت سیدمحمد خاتمی داشتند، به دلیل برخورد خشن، 
مورد انقتاد قرار داشــتند. آن زمان انصار حزب الله و افرادی 
چون حســین الله کرم و مســعود ده نمکی جزو مهمترین 
چهره های حامی گروه فشــار بودند که در تجمعات پس از 
حادثه کوی دانشــگاه تهران در تیرماه ۱378 هم حضوری 
فعال داشتند. با روی کار آمدن دولت خودی محمود احمدی 
نژاد، کم کم حضور گروه فشــار در عرصه های اجتماعی – 
سیاســی کمرنگتر شــد. اما حالا بــا روی کار آمدن دولت 
سیدابراهیم رئیســی، و در شرایطی که تجمعات سیاسی و 
دانشــجویی، به محاق ســکوت رفته اند، گروههای فشار در 
حوزه های اجتماعی – فرهنگی فعالتر شده اند و این بار در 

اهواز جنجال آفرین شده اند.
ماجرا از کنسرت سیروان خسروی آغاز شد که برای سه 
شــب از 29 تا 3۱ تیرماه بلیتهای آن برای شــش سئانس 
فروخته شــده بود اما تجمع گروه فشــار در مقابل ورودی 
ســینما هلال اهواز که محل برگزاری کنسرت بود، موجب 
لغو ان در روزهای 30 و 3۱ تیرماه شد. جالب اینجاست که 
دو شــب کنسرت سهراب پاکزاد هم که قرار بود اول تا سوم 
مرداد در همین محل برگزار شود لغو شده است تا مشخص 
شود زور گروه فشار از وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی دولت 

رئیسی هم بیشتر است!
درســت ساعاتی پیش از آغاز کنسرت تعدادی از افراد با 
ظاهری شــبه مذهبی همراه با وانت و بلندگوهای پرقدرتی 
که مداحی پخش می کرد جلوی سینما هلال تجمع کردند 
تا مانــع از ورود مردم به داخل ســینما که محل برگزاری 
کنسرت بود شــوند که در نهایت موجب بروز درگیری های 
لفظی بین افراد شد. این اتفاق اگرچه موجب لغو کنسرت در 
شب اول نشد اما تاخیری یک ساعته در برگزاری کنسرت به 
وجود آورد و بعد که این مشــکل، به  ظاهر رفع شد، پخش 
مداحی با صدای بلند در روبروی سالن اجرا، سبب شد تا تیم 
کنسرت، عملا نتوانند به اجرای برنامه بپردازند. سرانجام زور 
گروه فشار به اداره فرهنگ و ارشاد اسلامی خوزستان چربید 

و شورای تامین استان کنسرتهای اهواز را لغو کرد. 
واکنش سیروان خسروی به لغو کنسرت

سیروان خسروی روز پنجشــنبه در صفحه اینستاگرام 
خود درباره ماجرای کنسل شدن کنسرت در اهواز این گونه 

نوشت:

»از اینکه نمیتونم مردم عزیز خوزستان رو بعد از اینهمه 
مدت ببینم عمیقا ناراحتم ولی دوست دارم اینو بدونین که 
تا آخرین لحظه برای لغو نشدن کنسرت تلاش کردیم. دیروز 
)چهارشنبه( حدود ســاعت ۱۶ به من اطلاع دادن که باید 
۶ سانس کنســرت اهواز رو کنسل کنم و از من درخواست 
اعلام این موضوع رو داشــتن. با توجه به اینکه تیم 22 نفره 
ما از شــب قبل کنسرت مشغول آماده سازی )سازه، استیج، 
نــور، صدا، LED و …( بود و از اون طرف ۵000 مخاطب 
از یک هفته پیش بلیتهای کنسرت رو خریداری کرده بودن 
و برای حضور در این اجرا لحظه شــماری میکردن و از اونجا 
که دلیل قانونی ای برای لغو این کنسرت وجود نداشت زیر 
بار کنســل کردن کنســرت نرفتم و اعلام کردم که کنسل 
شدن کنسرت باید فقط با نامه کتبی و از طریق نهاد قانونی 
اعلام بشــه. برای من مهمترین نکته، اجرا برای مردمی بود 
که ۵ سال برای دیدن این کنسرت صبر کرده بودن. از یک 
ســاعت قبل از اجرا و در گرمای 48 درجه اهواز، افرادی که 
مشخص نبود از چه ارگانی هســتن از ورود مردم به سالن 
جلوگیری کردن که البته با پیگیریها و تلاش تیم برگزاری، 
در نهایت مردم با یک ساعت تاخیر موفق به حضور در سالن 
شدن. ناگفته نماند که اتفاقات عجیبی که مقابل سینما هلال 
افتــاد و شــرایط پر تنش و نا امنی که بــرای گروه و مردم 
بوجود اومده بود قابل توصیف نیســت. امروز )پنجشنبه( از 
طرف ارشــاد خوزســتان به ما اعلام شد که مجوز کنسرت 
لغو شــده و اجازه برگزاری کنسرت امشب و فردا شب )30 
و 3۱ تیر( رو  نداریم. مســاله اینه که چطور علیرغم داشتن 
مجوز  از طرف دولت و ارگانهای مرتبط، کنسرت بدون اعلام 
هیچ دلیلی میتونه لغو شــه و دولت توانایی ایســتادن پای 
مجــوزی که خودش صادر کرده رو نداره؟ یعنی قدرت یک 
وانت و چند بلندگو از مجوز قانونی کشور بیشتره؟ در قبال 
توهینهــا و مزاحمت فیزیکی ای که برای مردم ایجاد شــد 
چه کسی قراره پاسخگو باشــه؟ بماند که تبعات دیگه این 
اتفاق از جمله نبودن بلیت برگشت به تهران تا 3 روز دیگه 
و ضرر و زیان تهیه کننده و گروه و زمان از دست رفته هنوز 

دامنگیر ماست.«
فرمانداری اهواز چگونه توجیه کرد؟!

جالب اینجاست که شــورای تامین استان و فرمانداری 
اهواز به بهانه مقابله با کرونا و ترافیک شدید محل برگزاری 
کنســرت، با برگزاری آن مخالفت کردند! در اطلاعیه روابط 
عمومی فرمانداری اهواز  آمده است: به علت تجمع و ترافیک 
شــدید پیش در ورودی ســینما هلال در ســاعات اجرای 
کنسرت و به دنبال آن اعتراض رانندگان و شهروندان، پلیس 
راهنمایی و رانندگی خواستار تصمیم گیری در این خصوص 
شــد. همچنین عدم رعایت پروتکل های بهداشتی کرونا در 
اجرای کنســرت از دیگر موضوعاتی بود که انجام نمی شد و 
دانشگاه علوم پزشکی نیز مکاتباتی در این خصوص داشتند 
لــذا با توجه به موارد ذکر شــده، در صورتــی که اداره کل 
فرهنگ و ارشاد اسلامی خوزستان مکان دیگری در اهواز را 
با دارا بودن شرایط لازم برای برگزاری کنسرت انتخاب کند، 

با اجرای کنسرت موافقت می شود. 
اما شورای تامین استان خوزستان و فرمانداری اهواز اعلام 
نکردند که اگر این مشکلات پابرجا بود پس چرا اداره فرهنگ 
و ارشاد اسلامی خوزستان با برگزاری کنسرتها موافقت کرده 
است؟! مسعود فلاحی، سرپرســت فرمانداری اهواز هم در 

گفتگو با ایسنا گفت: ترافیک سنگینی رو به روی سینمای 
هلال اهواز ایجاد شــده بود که این امر موجب شــد راهور 
اهواز به مــا نامه بزند که این محل برای اجرای کنســرت 
مناسب نیست. مورد دوم هم بحث عدم رعایت پروتکل های 
بهداشتی بود که مرکز بهداشت هم به ما نامه زد که در این 
مراســم رعایت پروتکل های بهداشتی صورت نگرفته است، 
فعلا این مراسم در این مکان لغو شود؛ نه اینکه کلا برگزاری 
کنســرت در اهواز تــا اطلاع ثانوی ممنوع شــود. ولی اگر 
ارشــاد تصمیم بگیرد که این مراسم در مکان مناسب تر و با 
رعایت پروتکل های بهداشتی اجرا شود، بر اساس مجوزهای 
قانونی مشکلی ندارد.  خبرنگار ایسنا از سرپرست فرمانداری 
اهواز ســوال کرد که مگر پیش از برگزاری این کنســرت ها 
ساز و کار برگزاری مشخص نمی شــود؟ که پاسخ داد: بله، 
این چهارچوب ها تعیین شــده بود و آنها تقریبا از دو هفته 
پیش شــروع به بلیط فروشی کرده بودند ولی اکنون تعداد 
مبتلایان و از دســت رفتگان کرونا زیاد شده که این مساله 
باعث ایجاد مشکل شده است. فلاحی درباره تاثیر احتمالی 
اعتراض هایی که به برگزاری این کنسرت صورت گرفته بود 
هم تاکید کرد: اعتراض هایــی که صورت گرفت تاثیری در 
این تصمیم گیری نداشــت. نکته قابل تامل این که سینما 
هــلال اهواز با دارا بــودن 800 صندلی، یکی از اصلی ترین 
مکان های شــهر اهواز برای اجرای کنسرت است. اتفاقی که 
طی سالیان اخیر تکرار شده و مشخص نیست چطور شورای 
تامین، به تازگی متوجه شده که ازدحام مقابل این سینما، در 
رفت وآمد شهری اختلال ایجاد می کند؟! آن هم در شرایطی 
که کنسرتهای علیرضا طلیسچی و مهدی احمدوند هم در 

ده روز اخیر در همین محل برگزار شده است.
ماجرا به روایت مدیر کل فرهنگ و ارشاد اسلامی 

خوزستان
حجت الاسلام کلاه کج مدیر کل فرهنگ و ارشاد اسلامی 
اســتان خوزســتان نیز در گفت و گویی با ایسنا درباره لغو 
کنســرت گفت: مجوز این کنســرت ها کاملا قانونی بوده و 
ارشاد هم از مجوز خود حمایت کرده و محکم هم پای مجوز 
خود ایســتاده و با هر مشــکلی که بوده این کنسرت شب 
اول به روی صحنه رفته اســت. ولی با مصوبه شورای تامین 
شهرستان اهواز که ارشاد هم عضو آن شورا نیست، کنسرت ها 
لغو شده است. این شورا بالا دستی است و مصوبات آن برای 
همه دستگاه ها و سازمان ها لازم الاجرا است. ما از این شرایط 
پیش آمده ناراحتیم چون مجوز داده بودیم، بلیط فروشــی 
شده بود و لغو کنسرت موجبات دلخوری مردم را فراهم کرد؛ 
ولی این امر در ید و اختیارات ما نبود و دلیل لغو برگزاری را 
نمی دانیم. امیدواریم دیگر از این اتفاقات در اهواز رخ ندهد.

 از او ســوال شده که ارشــاد اهواز این مساله را پیگیری 
نکرده اســت؟ گفت: قطعا پیگیری کرده ایم و نامه می زنیم 
ولی چون نامه ها محرمانه اســت امکان انتشــار ندارد. از او 
ســوال شد که فرآیند صدور مجوز چگونه صورت می گیرد؟ 
مگر مشورت نمی شود؟ که پاســخ داد: فراتر از مشورت؛ ما 
اســتعلام می گیریم و فرایند مجوز یک فرآیند کاملا قانونی 
است و از دســتگاه های مختلف استعلام می شود و آنها هم 
پاســخ می دهند و بعد مجوز صادر می شود. پس در فرآیند 

صدور مجوز کنسرت هیچ مشکلی وجود نداشته است.
نقد صریح خبرگزاری دولت به لغو کنسرت

نکته جالب نقــد تند و صریح خبرگزاری ایرنا وابســته 

به دولتف به لغو این کنســرت است. خبرگزاری جمهوری 
اسلامی در گزارش نوشت: این اتفاق حداقل طی سال جاری، 
برای چندمین بار اســت که در برخی اســتاهای کشور رخ 
می دهد اما مجموعه اتفاق هایی که طی ساعات اخیر در شهر 
اهواز رخ داد تا کنســرت قانونی و رسمی سیروان خسروی 
کنسل شود، نیاز به تامل و بازنگری در قوانین وزارت فرهنگ 
و ارشاد اسلامی را دارد تا به قول خسروی، زور چند وانت و 
بلندگوهای نصب شده روی آنها از قدرت قانون بیشتر نشود. 
با ریشه یابی این اتفاق و طی تائید مدیرکل فرهنگ و ارشاد 
اسلامی استان خوزستان، مشــخص شد که لغو شدن این 
کنسرت، با مصوبه شــورای تامین شهر اهواز صورت گرفته 
اســت. اما نکته قابل تامل این اســت که طبیعتا برای این 
کنســرت نیاز به مجوز شــورای تامین هم بوده است و این 
شورای با بررسی های دقیق بعد از دادن مجوز باید پای این 
تصمیم خود می ایستاد و محدودیت ها و معذوریت ها را پیش 
از دادن مجوز بررسی می کرد. اتفاقی که مجموعه اداره ارشاد 
این استان را ناراحت کرده و باز این گزاره را در ذهن یادآور 
می شــود که وقتی نهاد رسمی فرهنگ، برای برگزاری یک 
کنســرت، مجوز اعطا می کند، چرا نهادهای مانند شــورای 
اهــواز پس از دادن مجوز و موافقــت با برگزاری،  باید حکم 
به لغو این حرکت قانونی دهند؟ در ادامه گزارش ایرنا آمده 
است: حالا شــورای تامین شهر اهواز باید به مردم شریف و 
هنردوست این اســتان و در گام بعدی به وزارت فرهنگ و 
ارشاد اسلامی توضیح شفاف بدهد که چرا در برابر یک مجوز 
رسمی ایســتاده و حکم به لغو آن برنامه و برنامه بعدی اش 
داده اســت؟  این در حالی ست که شورای تامین مسئولیت 
تسهیل امور در یک استان را بر دوش می کشد بنابراین چه 
شــده که این چنین چندهزار نفر را در سردرگمی فرو برده 
و برای نظام اســلامی، هزینه ای این چنینی تراشیده است؟ 
وقتی شورای تامین از حساسیت های بالای آیت الله رئیسی 
در مخالفت با مجوزها و قوانین وزارت ارشــاد مطلع اســت 
آن وقت چطور حاضر شــده به شکلی تک بعدی به غائله ای 
ورود کرده و درحالی که تقریبا تمام کشور، این روزها درگیر 
برگزاری کنســرت و تورهای موسیقی است، مردم این شهر 
فرهنگی را از تماشای کنسرت محروم کند؟ در شرایطی که 
گوشزدهای عالی رتبه ترین مقامات فرهنگی وزارت فرهنگ، 
این چنین نادیده گرفته می شود، این انتظار و مطالبه مردمی 
وجود دارد که با ورود مســئولانه تر و جدی تر دستگاه های 
ذیربط، مســبب این اتفاق غیرفرهنگی کــه به جریحه دار 
شدن ســاحت فرهنگی هزاران نفر در اهواز و میلیون ها نفر 
در کشور انجامیده، شناسایی شــده و با اعمال مجازات، از 
تکرار حوادثی از این دست که آب در آسیاب بدخواهان نظام 
مقدس اســلامی و دشمنان قسم خورده این خاک می ریزد، 

جلوگیری شود.

مسئولان خوزستان در مقابل وانت های گروه فشار عقب نشینی کردند!

لغو زنجیره ای کنسرت ها با بازگشت گروه فشار 
پرفروش های سینما

و فیلمی که ۱۰۰ نفر تماشاگر هم ندارد!
اگرچه تعداد مخاطبان این روزهای ســینما بسیار اندک است اما بررسی 
آمار فروش و تماشــاگر فیلم های در حال اکران، این پرســش را بار دیگر 
مطرح می کند که چرا باید در یک بازه زمانی کوتاه آنقدر فیلم روی پرده 
بیاید که برخی از آن ها پس از ۱0 روز حتی ۱00 نفر را هم جذب سینما 

نکنند؟!
به گزارش ایســنا، در حالی که از ابتدای ســال تاکنون به ترتیب کمدی 
»انفــرادی« با ۵0 میلیارد فروش و یک میلیون و ۵00 هزار نفر مخاطب، 
کمدی »سگ بند« با 39 میلیون و ۶00 هزار تومان فروش و یک میلیون 
و 200 هــزار نفر مخاطب و فیلم »علــف زار« با ۱3 میلیارد تومان فروش 
و 38۵ هزار نفر مخاطب در صدر پرفروش های گیشــه سینماها هستند، 
بیشــتر فیلم هایی که اخیــرا روی پرده رفتند فــروش ناموفقی را تجربه 

می کنند.
در هفته های گذشــته چند فیلم به چرخه اکران اضافه شدند و با نزدیک 
شــدن به ماه محرم بعید است که فعلا فیلم جدیدی روی پرده سینماها 
بیاید؛ بنابراین حدود ۱4 فیلمی که در حال اکران هســتند و ســالن های 
بیشــتری هم در اختیار دارند، فرصت خواهند داشــت تا شاید بر میزان 
فروش و تعداد مخاطبشــان که در مواردی بسیار ناامیدکننده و ادامه آن، 

شکست کامل است افزوده شود.
براساس اطلاعات سمفا )ســامانه مدیریت فروش و اکران سینما( تا ظهر 
روز جمعــه، 3۱ تیرماه آمار فروش فیلم های در حال اکران به این شــرح 

است:
فیلــم »پدر و دختر« به کارگردانی خســرو ملکان که آخرین فیلم جدیدِ 
اکران شــده از 22 تیرماه اســت، تاظهر 3۱ تیر فقط 99 بلیت فروخته و 

فروش آن سه میلیون و 200 هزار تومان است.
فیلم »بازیووو« به کارگردانی امیرحسین قهرایی در حوزه سینمای کودک 
و نوجــوان کــه از ۱۵ تیر روی پرده رفته، تاکنون بــا 22,87۱ بلیت، به 

فروش 700 میلیون تومان رسیده است.
فیلــم »پیتوک« به کارگردانی ســید مجید صالحی کــه همنام با مجید 
صالحی بازیگر اســت، از ۱۵ تیر تاکنون 3,408 بلیت با رقم ۱20 میلیون 

تومان فروش داشته است.
در این بین »تی تی« شرایط بهتری نسبت به بقیه فیلم ها دارد و این فیلم 
به کارگردانی آیدا پناهنده با 207,330 تماشــاگر بیش از هفت میلیارد 

تومان فروش داشته است.
»طلا خون« به کارگردانی ابراهیم شیبانی از ابتدای تیر تاکنون 23,03۱ 

بلیت را با رقم حدود 800 میلیون تومان فروخته است.
»روز ششــم« به کارگردانی حجت قاســم زاده اصل با ۱8,988 تماشاگر 

بیش از ۶30 میلیون تومان فروش داشته است.
»زالاوا« به کارگردانی ارســلان امیری با  29,۵8۶ تماشاگر به فروش یک 

میلیارد تومان رسیده است.
فیلم »هناس« به کارگردانی حســین دارابی با ۱۵8,70۵ بلیت، تاکنون 

بیش از سه میلیارد تومان فروش داشته است.
فیلم »بدون قرار قبلی« به کارگردانی بهروز شــعیبی با 9۵,947 بلیت، به 

فروش دو میلیارد و 400 میلیون تومان رسیده است.
»بــی صدا حلزون« به کارگردانی بهرنگ دزفولی زاده با ۱7,4۵۵ مخاطب 

حدود ۵90 میلیون تومان فروش داشته است.
در حــال حاضر چهار فیلــم »مجبوریم«، »آتابــای«، »گل به خودی« و 
»گربه سیاه« به صورت آنلاین اکران می شوند که سه فیلم اول مربوط به 

اکران ۱40۱ هستند.

بخش غیررقابتی نمایشگاه مد و لباس 
به فعالیت خود ادامه می دهد

رئیــس کارگروه مد و لباس اعلام کرد: به منظور نمایش، پایش، ارزشــیابی 
و ترویج لایه هــا و فعالان و فعالیت های مختلفی کــه در زنجیره تامین مد 

و پوشاک ایرانی اسلامی نقش دارند، نمایشگاه مد و لباس برگزار می شود.
ســیدمجید امامی با بیان اینکه هرچند بخش رقابتی یازدهمین جشــنواره 
بین المللــی مد و لباس فجر تمام شــد، اما بخش اصلــی و غیررقابتی این 
جشــنواره ادامه دارد، به خبرنگار ایرنا گفــت: دلیل تفکیک بخش رقابتی و 
غیررقابتــی جشــنوراه بین المللی مد و لباس فجــر را دو عامل اعلام کرد و 
توضیح داد: نخســت با توجه به اینکه این تحولات در ۶ ماه اخیر انجام شد، 
امکان برگزاری این رویداد فرهنگی را در این تاریخ در نمایشــگاه بین المللی 

داشتیم.
وی افزود: برای ســال ۱402 زمان مطلوب این نمایشگاه را به انتخاب خود 
پیــدا خواهیم کــرد. دلیل دوم این بود که اگر بخــش رقابتی و غیر رقابتی 
هم زمان برگزار می شد، اساسا بخش غیررقابتی در بعد و عظمت بخش رقابتی 

ذوب می شد. 
به دلیل شــخصیت و جایگاه بخش غیررقابتی، این بخش به صورت مستقل 

در دسترس افکار عمومی و شهروندان قرار می گیرد.
وی گفــت: به منظور نمایش، پایش، ارزشــیابی و ترویــج لایه ها و فعالان و 
فعالیت های مختلفی که در زنجیره تامین مد و پوشاک ایرانی اسلامی نقش 
دارند، نمایشگاه مد و لباس از دوم تا پنجم مرداد ماه در سالن میلاد نمایشگاه 

بین المللی تهران برگزار می شود.
رئیس شــورای فرهنگ عمومی ادامه داد: این نمایشــگاه با حضور بیش از 
2۵ اســتان، بیش از 20 کشور به عنوان شــرکت کننده -عمدتا کشورهای 
منطقه هســتند- و همچنین بیش از ۱00 فعال حوزه مد و لباس پوشــاک 
ایرانی اســلامی برگزار خواهدشد. انواع شــرکت کنندگان از خانه های خلاق 
و فناوری های پارچه تا شــتابدهنده های صادرات و بســته بندی که البته در 
وســط این مدار، تولیدکنندگان مانتو، چادر و پوشــاک ایرانی اسلامی قرار 

دارند، هستند.
به گفته امامی، این نمایشگاه از یکشنبه ساعت ۱0 صبح میزبان علاقه مندان، 
فعالان و مســئولان نظام بــزرگ مد و لباس خواهدبود. زیــرا برگزاری این 
رویداد زمینه مناســبی برای مذاکره و مشاهده ظرفیت ها و انتقال تجربیات 

در استان ها خواهدبود.

جشنواره شب های گردشگری در برج میلاد 
معاون گردشــگری وزارت میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی گفت: 
جشــنواره شب های گردشــگری با محوریت منطقه غرب کشور و مشارکت 
چهار اســتان همدان، ایلام، کرمانشاه و لرســتان در محل برج میلاد تهران 

برگزار می شود.
به گزارش ایرنا از روابط  عمومی معاونت گردشــگری وزارت میراث  فرهنگی، 
گردشــگری و صنایع دستی علی اصغر شــالبافیان گفت: جشنواره شب های 
گردشــگری با محوریت منطقه غرب کشور و مشارکت چهار استان همدان، 
ایلام، کرمانشاه و لرستان از تاریخ دوم تا ششم مرداد ماه سال جاری در محل 

برج میلاد تهران، ویژه عموم هموطنان برگزار می شود.
معاون گردشگری وزارت میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی گفت: در 
راستای اجرای سیاست توزیع سفر به استان های سراسر کشور و اطلاع رسانی 
جاذبه های کمتر شــناخته شده، جشنواره شب های گردشگری منطقه غرب 
کشور در پایتخت، با همکاری شــهرداری ها و ادارات کل چهار استان غربی 
برگزار خواهد شــد تا بر اســاس برنامه ریزی صورت گرفته طی مدت زمان 
برگزاری این رویداد، به ترتیب استان های همدان، ایلام، کرمانشاه و لرستان 
در شــب های مجزا به اجــرای برنامه های فرهنگــی و معرفی ظرفیت های 
گردشگری خود بپردازند و با تاکید بر خلاقیت، نوآوری و معرفی جاذبه های 
نوظهور زمینه آشــنایی هموطنان پایتخت نشین با استان های منطقه غرب 

کشور را فراهم کنند.
وی افزود: برپایــی غرفه های معرفی جاذبه های گردشــگری، ارائه و فروش 
صنایع دســتی، اجرای موسیقی و مراســم های آیینی، برپایی سیاه چادرهای 
بومی عشــایری، ارائه ســوغات و خوراک ایرانی و در کل برپایی شــب های 
فرهنگی در کنار ارتباط بخش خصوصی و فعالین گردشــگری اســتان های 
غربی با همتایان خود در تهران، بخشی از برنامه های پیش رو در این رویداد 

شناخته می شود.
نمایشــگاه و جشنواره گردشــگری منطقه غرب کشور از تاریخ دوم تا ششم 
مرداد ماه سال جاری از ساعت 2۱ تا 23 در محل برج میلاد برگزار می شود 

و بازدید از آن عمومی است.

نگاه

اخبارکوتاه


